

ИДЕНТИФИКАЦИЯ МЕЖДУНАРОДНЫХ СОВМЕСТНЫХ ПРЕДПРИЯТИЙ

Явор Марангозов*

РЕЗЮМЕ В связи с тем, что не существует универсально принятого содержания понятия "международное совместное предприятие" при анализе двадцати его дефиниций ведущих ученых и институций в мире установлено 9 специфических критериев для идентифицирования всех возможных комбинаций международных совместных предприятий. Они обобщены в дефиниции и консолидированы путем отграничения международных совместных предприятий от других альтернативных институциональных форм организации и осуществления международных транзакций - международных некапиталовых стратегических союзов, международных слияний, полных или частичных международных поглощений, а также и полностью притежаемых иностранных филиалов. Констатированные специфические критерии могут быть использованы в эмпирических исследованиях, которые будут нуждаться в них для целей идентифицирования совокупностей этого вида предприятий, из-за недостатка дезагрегированных официальных источников информации. В этом смысле критерии были применены успешно в основном административном регистре Болгарии - Регистр Булстат, при этом была идентифицирована вся неомогенная совокупность 723 международных совместных предприятий, сформированных в периоде с 1981 по 2003 год, состоящая из 621 конвенциональных и 102 неконвенциональных международных совместных предприятий.

IDENTIFICATION OF INTERNATIONAL JOINT VENTURES

Iavor Marangozov*

SUMMARY In view of the non-existence of a universally accepted content of the concept "international joint venture" (IJV), through the analysis of 20 of its definitions by leading scientists and institutions in the world, 9 specific criteria for identifying all possible combinations of international joint ventures were established. They are summarized in a precise definition and are consolidated through the differentiation of the IJVs from other alternative institutional forms of organization and realization of international transactions – the international non-equity strategic alliances, the international mergers, the international full or partial acquisitions and the wholly owned foreign subsidiaries. The established specific criteria can be used in empirical studies, which will need them for the identification of populations of this type of enterprises for the lack of disaggregated official information sources. In this sense the criteria were applied successfully to the principal administrative register of Bulgaria – the BULSTAT Register, identifying the entire non-homogenous population of 723 international joint ventures formed during the period 1891-2003, built up by 620 conventional and 102 non-conventional international joint ventures.

* Research Associate II degree at section "Economics of the Firm" at the Economic Institute of the Bulgarian Academy of Science; e-mail: i.marangozov@iki.bas.bg .